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Адукацыйная рэформа

”Нельга есці хлеб народа і 
грэбаваць ягонай мовай”. 

Ул. Караткевіч.

Гэтага дзеда я бачыў 
Толькі на старым фатаздымку, 
Бо ён памёр за 19 гадоў да маіх народзінаў,
Яшчэ ў 1943-м, падчас той вайны, 
Якую цяпер называюць Вялікай Айчыннай.
Хаця, на маю думку,
Для беларусаў яна не была
Ні Вялікай, ні Айчынай.
Бо не можа быць Вялікім тое, 
Што забірае людзкія жыцьці.
Айчынай жа вайна не магла быць хаця б 
таму, 
Што ў выніку яе наша Бацькаўшчына
Ня стала незалежнай,  
Аказалася дашчэнту спляжанай, 
А народ, як гэта ўжо безьліч разоў 
Было ў нашай гісторыі, 
Быў вынішчаны настолькі, 
Што і сёньня 
Ніхто дакладна ня можа падлічыць:
Ні то на чвэртку,
Ні то на трэць.

Дзед Пятрок ня быў партызанам,
Што ў дзяцінстве мяне вельмі засмучала,
Бо я ня мог павыхваляцца, як мае 
раўналеткі,
Ягонымі подзьвігамі.
Але дзед Пятрок усё ж паваяваў зь немцамі
Яшчэ ў Імперыялістычную вайну, 
(Яе спачатку таксама называлі Айчыннай.)
Ваяваў дзед у Пінскіх балотах, 
Што, зразумела, не дадало яму здароўя.
А да той вайны
Ён пасьпеў яшчэ паслужыць цару і Айчыне
У далёкім Іркуцку.

Свой астатні век дзед дажываў на хутары  
Блізу маёй роднай вёскі Курэйшына.
На гэтым хутары ў 1922-м 
На сьвет зьявіўся мой бацька. 
Тутака праз 40 гадоў пасьля гэтай падзеі
Мусіў быў нарадзіцца і я,
Ды бальшавікі вырашылі іначай.

Дзед Пятрок быў упартым аднаасобнікам,
За што меў цьвёрдае заданьне,
Якое спраўна спаўняў, 
Але ў калгас упарта ня йшоў.
Адзінае, што дзед ня мог ссыпаць
У бяздонныя “закрамы родзіны”,
Быў лён, бо дзед яго проста ня сеяў.
Каб “паразумнець”, 
Яму прыйшлося колькі тыдняў 
Правесьці ў Сенненскай турме,
Куды мой падлетак-бацька
Вазіў яму перадачы.

Але турэмныя ўніверсітэты 
Розуму дзеду не дадалі,
Прынамсі, разбагацець на хутары 
Яму так і не давялося.
Аднойчы ўвосень,
Калі ўся збажына з поля
Была ўжо зьвезена ў гумно,
Але яшчэ не малочана,
Мясцовыя п’яніцы-камуністы
Пусьцілі пад дах той гаспадарчай пабудовы 
Чырвонага пеўня.
Гэта ўрэшце зламіла дзедаву ўпартасьць  
І прымусіла яго з’ехаць з хутара 
Ў маё роднае Курэйшына.
Ад хутара ж сёньня засталіся 
Толькі падмуркі будынкаў ды балота,
Што за гады савецкае ўлады
Бяз цяпла чалавечых рук
Шматкроць раздалося 
Як ушыркі, так і ўдоўжкі.

Уся ж дзедава любоў да зямлі
Перайшла да ягонага сына -- майго бацькі,
Які шчыраваў на ёй 
Гэдак жа аддана, як і дзед Пятрок,
Усё сваё доўгае жыцьцё.

Г.Станкевіч.
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Дзед Пятрок

8-га лютага 2010-га года спаўняецца 
200 гадоў Івану Фамічу Хруцкаму. Славуты 
беларускі жывапісец нарадзіўся ў невялікім 
мястэчку Уле, якое ў той час налічвала каля 
200-і дамоў. 

Першапачатковую мастацкую адукацыю 
І.Хруцкі атрымаў у Полацкім ліцэі, дзе пас-
ля ліквідацыі езуіцкай акадэміі яшчэ доўга 
захоўваўся рысавальны клас, заснаваны ў па-
чатку стагоддзя Габрыелем Груберам.

У Пецярбургскую Акадэмію мастацтваў 
Хруцкі прыйшоў ужо досыць падрыхтаваным 
вучнем. Ён добра маляваў, валодаў колерам, 
паветранай і лінейнай перспектывай. Мала-
ды мастак быў залічаны вольным слухачом па 
класу партрэтнага і ландшафтнага жывапісу. 
Ужо ў 1831-м годзе за прадстаўленыя ў 
акадэмічны савет працы Хруцкаму было 
нададзена званне вольнага мастака, а ў 
1838-м годзе за нацюрморт “Плады і кветкі” 
– ганаровы тытул акадэміка жывапісу. З таго 
часу амаль на кожнай акадэмічнай выставе 
з’яўляюцца новыя працы мастака, выкана-
ныя на высокім прафесійным узроўні, з до-
брым мастацкім густам. 

Пасля смерці бацькі ў 1838-м годзе 
Хруцкі быў вымушаны пакінуць Пецярбург 
і пераехаць на пастаяннае жыхарства ў вё-
ску Захарнічы Віцебскай губерніі (сучасны 
Полацкі раён). Тут ён будуе па свайму пра-
екту маленькі драўляны дамок з мезанінам і 
ганкам на драўляных калонах і разбівае сад. 
У Захарнічах мастак шмат працуе, піша пар-
трэты блізкіх і родзічаў, нацюрморты і пейза-

жы. Часта наведвае Полацк, Віцебск і Вільню. 
У 1845-м жэніцца на Ганне Ксавер’еўне 
Бямбноўскай, дачцы капітана паўстанцкай 
арміі Т.Касцюшкі, фальварак якога быў па 
суседству. З 1846-га года некалькі гадоў 
працуе над іканастасам для новай царквы. 
Мноства карцін напісана ім для аздаблення 
архіерэйскага дома ў Вільні.

Але праца мастака давала мала сродкаў 
для жыцця. Іван Фаміч жыве стрымана і 
сціпла. Апошнія гады свайго жыцця малюе 
мала. Але працы тых гадоў паказваюць, што 
ён застаецца верны традыцыям рускага ма-
стацтва першай паловы 19-га стагоддзя.

У 1885-м годзе мастак памірае. Яго хава-
юць у Захарнічах на вясковых могілках побач з 
магіламі родных. У савецкія часы магілы ніхто 
не даглядае, а таму магіла І.Ф.Хруцкага знікае, 
застаецца невядомай. Адносна нядаўна, дзя-
куючы намаганням полацкіх краяведаў, уда-
лося дакладна ўстанавіць месца пахавання 
мастака і нават паставіць на магіле прыгожы 
помнік.  

Ён, чыя работа “Старая, якая вяжа пан-
чоху” адзначаная Залатым медалём Акадэміі 
мастацтва і сёння знаходзіцца ў славутай 
Траццякоўцы, на радзіме забыты. Не правод-
зяцца ў яго гонар пленэры, няма ганаровых 
прэмій яго імя. Імя вялікага чалавека не слу-
жыць выхаванню маладых беларусаў. Няма ні 
ў Вуле , ні ў Бешанковічах ні вуліцы яго імя, ні 
бюста, куды можна было б прынесці кветкі.

Але наш зямляк не забыты. Сёння ў раён-
най бібліятэцы можна наведаць мастацкую 

выставу ў гонар Івана Фаміча, пазнаёміцца 
з рэпрадукцыяй ягоных карцін. І тады перад 
вачамі адкрыецца высокі свет мастацтва, 
якому гэты чалавек прысвяціў сваё жыццё.

Г.Станкевіч.

Я з’яўляюся дэпутатам раённага савета па 
Пушкінскай выбарчай акрузе №12. Даўно пра-
жываю ў Бешанковічах, працаваў тут на роз-
ных пасадах, ведаю ў твар большасць сталых 
жыхароў. Пры сустрэчах яны заўсёды дзеляц-
ца сваімі праблемамі, ставяць пытанні, многія 
з якіх не вырашаюцца доўгі час. 

Адным з такіх вострых пытанняў з’яўляецца 
рэканструкцыя водаадводных канаў ва 
ўсходняй частцы гарадскога пасёлка паміж 
вуліцамі Урыцкага і Чарняхоўскага. Звычайна 
з вясны да позняй восені прыдарожныя кана-
вы ў гэтай частцы Бешанковіч запоўнены, а то 
і перапоўнены вадой. Вадой падыходзяць як 
гаспадарчыя пабудовы, так і жылыя будынкі. 
У многіх дамах амаль круглы год стаіць вада. 
Калі ж год выдаецца багаты на атмасферныя 
ападкі, то некаторыя сядзібы літаральна адра-
заюцца ад ўсяго света. Можна дадаць, што на 
прысядзібных участках у такіх гаспадароў усё 
пасеянае прападае. Прыходзіцца закупліваць 
бульбу і іншую гародніну. 

Нягледзечы на тое, што ў мінулым годзе з 
боку бешанковіцкага “Камунальніка” некато-
рыя спробы рамонту існуючай водаадводнай 
сістэмы былі, у цэлым праблема застаецца 
даволі вострай. Вялікіх затрат для правядзен-
ня рамонтных работ не трэба. Неабходна 
прайсці ўсю водазліўную сістэму: паглыбіць ці 
падчысьціць дно канаў аж да водапрыёмніка. 

Апошнія гады паказваюць, што коль-
касць анамальных прыродных з’яў на Зямлі 
няўхільна расце. Ужо не дзіва, калі дзесьці ў 
нашай Беларусі за кароткі час выпадае дзве-
тры месячных нормы ападкаў. Некалі такое 
можа здарыцца і ў нашым райцэнтры. Калі мы 
не падрыхтуемся да такіх анамалій, прыйдзец-
ца расплочвацца вялікімі сродкамі. А, магчы-
ма, і жыццямі людзей. 

Я спадзяюся, што мой чарговы напамін буд-
зе не лішні для ўлады. Лепш спланаваць і свое-
часова выканаць работу, чым потым рабіць 
усё тое ж у аўральным рэжыме.

А.В. Хрыпценка.

“Крывінка” ў Інтэрнэце
Шаноўны чытач! Раней чым з паштовай 
скрыні вы можаце чытаць нашу газету  ў 
Інтэрнэце. Газета размешчана для спам-
павання на сайце http://haradok.belarda.
org/ у раздзеле “Незалежныя выданні” на 
старонцы  “Крывінка”.

Вынікі апошняга апытання 
на сайце http://haradok.belarda.org/

Ці трэба апазіцыі ўдзельнічаць 
у  выбарчай кампаніі ў мясцовыя 
Саветы?

Так, бо магчыма уплываць на ўладу ..... 38%
Так, бо магчыма лепш агітаваць ............. 13%
Так, але выбарачна ў асобных акругах .. 6%
Не, бо Саветы не маюць улады ............... 13%
Не, бо рэальна галасы не лічаць ............ 31%

•	 Каб	атрымліваць	кож-
ны	нумар	газеты	«Крывінка»	
паведаміце	 рэдакцыі	 аб	 гэ-
тым	 –	 зрабіце	 бесплатную	
падпіску.

•	 Рэдакцыя	 «Крывінка»	
змяшчае	 бясплатныя	
абвесткі	чытачоў	выдання.	
Дзеля	размяшчэння	абвесткі	
запоўніце	купон	або	патэле-
фануйце	ў	рэдакцыю.

•	 Калі	 парушаны	 вашы	
правы	спажыўца,	працаўніка,	
то	 даем	 эфектыўныя	 па-
рады	па	абароне	права	 і	по-
шуку	бясплатных	юрыстаў.	
Звяртайцеся	 на	 адрас	 газе-
ты	«Крывінка».

•	 Рэдакцыя	запрашае	да	
супрацоўніцтва	 неабыяка-
вых	грамадзян.	Вашы	навіны,	
паведамленні	–	нашая	падзя-
ка.	Словам,	сувенірам.

Яна праводзіцца ў галіне адукацыі, колькі я тут 
працую. А працую я без малага цягам паўтара 
дзесяцігоддзя. Калі запытаць у любога настаўніка, 
у чым жа сутнасць той адукацыйнай рэформы, 
– ніхто вам толкам не адкажа. Настолькі  бязглуз-
дыя ўсе тыя рэформы. Нават калі і ёсць нейкія до-
брыя пачынанні, яны губляюцца сярод суцэльных 
перашкод, з якімі кожны настаўнік сустракаецца 
амаль штодня. 

Мяне асабіста ўражвае, як часта ў нашых на-
вучальных установах могуць змяняцца прагра-
мы. Амаль кожны год мы маем новую. А вось 
падручнікаў, якія забяспечвалі б выкананне той 
новай праграмы, вельмі часта няма да Новага года, 
а то і да канца навучальнага. Прыкладам, сёлета 
ўжо заканчваецца студзень, а ў чацвёртым і пятым 
класах яшчэ няма падручнікаў, каб займацца па 
новай праграме па нямецкай мове. 

Чыноўнікам, напэўна, незразумела, што рэ-
форма – гэта не штогадовая змена праграмы, а, 
наадварот, існаванне стабільнай праграмы і яе 
напаўненне матэрыяльнымі рэчамі. Вось гэта ма-
тэрыяльнае напаўненне і павінна мяняцца кожны 
год, то бок павялічвацца. А так як сэрцам любой 
праграмы з’яўляецца добра падрыхтаваны, гато-

вы на новыя кожнадзённыя адкрыцці педагог, то 
пры любой рэформе трэба яго не згубіць. Якраз 
тое, чаго бракуе нашай сістэме. Заробкі нашых 
педагогаў ніяк не натхняюць іх на новыя подзвігі. 
Іх хапае толькі, каб сціпла існаваць, зводзіць канцы 
з канцамі. І тое амаль не трывожыць мясцовыя ула-
ды. Хаця, прыкладам, у Менскай вобласці кожны 
настаўнік рашэннем абласнога Савета атрымоўвае 
ладную даплату – больш ста тысяч.  

Ну, а як вам славутыя штомесячныя 7 500 “на 
літаратуру”? Іх даўно стала хапаць хіба што на туа-
летную паперу, бо толькі адзін пакунак паперы А-4, 
так неабходнай кожнаму настаўніку, каштуе амаль 
удвая даражэй. 

Так што, сапраўднай школьнай рэформай пакуль 
што і не пахне. Бо яна павінна прадугледжваць дэма-
кратызацыю навучання і дэцэнтралізацыю сістэмы 
кіравання. Дэпалітызацыю і беларусізацыю школы. 
Фармаваць беларускую культурную ідэнтычнасць, 
а не разбураць яе. Прадугледжваць канкурэнцыю 
адукацыйных праектаў, існаванне прыватных 
школ. Нарэшце, зрабіць навучальныя прагра-
мы ўсіх узроўняў адкрытымі і сумяшчальнымі з 
эўрапейскімі краінамі. 

Г.Станкевіч.

Аб’явА

НАДЗЁННАЕ пЫТАННЕ
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Бачэйкаўскі парк У наш цяжкі крызісны 
час у свет выходзіць не так 
ужо і шмат кніжак. І калі 
з’яўляецца якаясьці новая, 
варта яе старонкі хаця б бег-
ла перагарнуць. 

Наша кніжка называ-
ецца “Даведнік тэлефонаў 
першай неабходнасці па 
Бешанковіцкаму раёну”. Яна 
ўбачыла свет у 2009-м годзе 
ў мясцовай тыпаграфіі на-
кладам 500 асобнікаў.  На 
вокладцы пазначана, што яе 
падрыхтаваў Бешанковіцкі 
раённы выканаўчы камітэт. 
Тут жа на вокладцы ёсць 
заклік: “Узніклі праблемы? 
Тэлефануйце!”

Даведнік уяўляе сабой 
не толькі спіс тэлефонаў 
і назовы арганізацый. Ён 
мае яшчэ і пералік папер, 
якія неабходна прадявіць, 
прыкладам, для атрыман-
ня сацыяльнай дапамогі ці 
пастаноўцы на ўлік, калі вам 
трэба палепшыць жыллёвыя 
ўмовы.

Уражвае коль-
касць арганізацый, якія 
пералічаны ў даведніку. Іх 
не тры і не пяць. Іх дзесяткі 
і дзесяткі. Несвядомаму ча-
лавеку без гэтага даведніка 
вельмі лёгка заблукаць ся-
род мноства чыноўнікаў і 
падчыноўнікаў. Цяпер жа 
дастаткова адкрыць патрэб-
ную старонку, і вы зможаце 

даведацца, куды тэлефа-
наваць, каб купіць дошкі, 
плітку для ходніка, колцы на 
студню і г.д. 

А яшчэ даведнік 
спатрэбіцца, калі вы будзеце 
шукаць якуюсьці паперчы-
ну, каб прадаць сваю ж пра-
дукцыю на рынку. Або, калі 
вы захочаце ўпэўніцца, што 
вам правільна налічваюць 
пенсію ці дапамогу. 

І кіруе ўсёй гэтай знеш-
не некіруемай сістэмай ра-
ённы выканаўчы камітэт. 
Уражвае колькасць 
тэлефонаў, якія знаход-
зяцца ў распараджэнні яго 
службоўцаў. Іх, паверце, 
трыццаць адзін! Думаец-
ца, што колькасць людзей, 
якія “дапамагаюць” тут нам 
з вамі жыць, працаваць і 
абзавесціся неабходнымі 
паперамі, ніяк не меншая. 
Бо пазначаныя тэлефоны 
належаць або старшыням 
аддзелаў, або галоўным 
спецыялістам. Думаецца, 
што радавыя спецыялісты 
таксама не хлопчыкі на па-
бягушках, а выконваюць 
нейкую тэлефонную працу. 
А, значыць, колькасць тут 
“працуючых” можа пера-
сягнуць любую самую фан-
тастычную лічбу. А кожны 
новы тэлефон можа стаць 
не толькі вашай дапамо-
гай, але і непераадольным 

бар’ерам у вырашэнні любо-
га пытання. Калі ласка, пры-
клад. Летась я спрабаваў 
арганізаваць сустрэчу неа-
быякавых людзей з нашымі 
беларускімі пісьменнікамі. 
Праз нейкі час пасля май-
го звароту ў райвыкан-
кам мне на дамашні адрас 
прыйшла дыхтоўная па-
перына на дзвюх старон-
ках, дзе на расейскай мове 
чорным па беламу стая-
ла, што у памяшканні мне 
адмаўляюць. 

Нягледзечы на тое, што 
сам па сабе даведнік вельмі 
каштоўны ў вырашэнні роз-
ных праблемаў, для сябе 
я зрабіў вось якую высно-
ву. Як вядома, калі ў вас 
ёсць грошы, вы зможаце 
сёння жыць прыпяваючы 
і без райвыканкама. Про-
стаму чалавеку, які жыве 
з мазаля, лягчэй жывецца 
без гэтага вялізнага штабу 
нахлебнікаў. Яны, чамусьці, 
маюць свае зарплаты шмат-
кроць большыя, чым тыя, 
хто непасрэдна стварае ма-
тэрыяльныя каштоўнасці. 
І пакуль Беларусь заста-
ецца краінай чыноўнікаў 
і паператворчасці, 
разлічваць на нейкае па-
ляпшэнне жыцця нам усім 
не прыходзіцца.

Г.Станкевіч.

Бачэйкаўскі парк 
адносіцца да найбольш 
выдатных паркаў Беларусі, 
закладзеных у рэгулярным 
стылі ў апошняй чвэрці 18-
га стагоддзя. Літаратурныя 
звесткі, а таксама 
параўнаўча добрая захава-
насць агульнай структуры 
парку дазваляюць уявіць 
характар фарміравання і 
асаблівасці старэйшай пан-
скай сядзібы Беларусі. Згод-
на з 300-гадовай хронікай 
маёнтка, напісанай ад-
ным з яго ўладальнікаў 
В.П.Цеханавецкім(1905), у 
1626-м годзе панскі двор 
складаўся з невялікага дома 
і гаспадарчых пабудоў. У 
1641-м годзе тут была па-
будавана першая ў тутэй-
шай мясцовасці аранжа-
рэя. Сядзіба неаднаразова 
гарэла, разбуралася ў час 
войнаў і зноў адбудовыва-
лася.

Пасля пажару 1708- га 
году панскі двор уключаў 
сядзібны дом, шматлікія 
службовыя і гаспадарчыя 
пабудовы. Паступова ён 
губляў феадальную зам-
кнутасць і набываў свецкія 
рысы: сядзібу абсадзілі 
ліпай, а за домам разбілі 
вялікі фруктовы сад.

Сядзібны дом часта 
перабудовывалі. У 1769-м 
годзе Бачэйкаўскі палац 
пачалі перабудовываць 
чарговы раз, не ўключыўшы 
ў праект печы, а каміны не 
маглі сагрэць дом ужо ў 
кастрычніку. 

У1812-м годзе (11-га 
ліпеня) тут спыніўся Напа-
леон, здзіўлены знікненнем 
у лесе ўсіх людзей маёнтка. 
14-18-га кастрычніка па-
месце было спустошана і 
разбурана дывізіяй Легра-

на, якая, вяртаючыся назад 
у Францыю, шукала і не 
знайшла тут сабе правіянту. 
Непаправімую шкоду парку 
нанеслі ў час Вялікай Ай-
чынай вайны, калі тут вялі 
нарыхтоўку бярвення для 
абкладкі будынка каменда-
туры.

Бачэйкаўскі парк быў па-
будаваны па прынцыпу пра-
мавугольнай сіметрычна-
восевай кампазіцыі. 
Планіровачная вось вы-
цягнута і арыентавана ў 
накірунку захад—усход, 
перпендыкулярна руслу 
ракі Улы. Паркабудаўнікі 
актыўна выкарыстоўвалі 
своеасаблівасць рэльефу, 
умела робячы тэрасы. Парк 
займае параўнаўча высокую 
тэрасу са значным перапа-
дам вышынь да поймы ракі. 
Лука рэчкі падкрэслівае 
ўсю маляўнічасць далёкіх 
перспектыў. Галоўная алея 
была размешчана па цэн-
тральнай восі з усходняга 
боку сядзібы. У алейнай 
абсадцы сёння захаваліся 
адзінкавыя буйныя таполі 
Пятроўскага, пасоджаныя 
тут у пачатку 20-га ста-
годдзя. На роўным газоне 
захаваліся разрэжаныя 
пасадкі дуба, клёну, ліпы, 
белай таполі, ясеня.

Сажалка, у якой было 
брукаванае дно, зарасла 
чаротам і трыснягом.

У глыбіні парку 
знаходзіўся парадны двор 
з брамай. Сіметрычна да яе, 
на значнай адлегласці адзін 
ад другога знаходзіліся 
аднапавярховыя флігелі з 
чатырохкалонным порты-
кам. На газоне параднага 
двара раслі два вялікіх дрэ-
вы блакітнай ёлкі, сібірская 
кедравая сасна і буйныя ку-

сты чырвонага махровага 
глогу.

Ад палаца, пабудава-
нага каля грэбеня пер-
шай, найбольш высокай 
тэрасы, арыентаванай на 
захад, у бок ракі адкрыва-
лася маляўнічая панара-
ма. Цэнтральнае месца тут 
займаў фантан, абсоджаны 
разнастайнымі кветкамі. 
Ён жывіўся вадой, ідучай 
па дубоваму латку з во-
данапорнай вежы, якая 
з’яўлялася адначасо-
ва малой архітэктурнай 
формай парка. Па ба-
ках раслі высокія елкі, 
напамінаючыя штучныя 
башні з шалашападобнымі 
макушкамі. 

У парку меўся складаны 
лабірынт сцяжынак. Сюды 
практычна не пранікала 
святло, і тыя зялёныя 
“кабінеты”лічыліся най-
больш таемнай і экзатыч-
най часткай парку.

Па ўзроўню выканання 
і разнастайнасці пасадак  
парк быў адным з лепшых у 
Беларусі. Узровень садова-
га мастацтва Бачэйкаўскага 
парка аказаў уплыў на 
развіццё паркабудаўніцтва 
ў Беларусі, на расшырэн-
не культуры многіх рэдкіх 
раслін.

Сёння парк прыкметна 
відазменены. Ён раз’яднаны 
тэратарыяльна, парушана 
яго дарожная сетка. Аднак 
і сёння ён уяўляе цікавасць 
як каштоўнейшы помнік 
садова- паркавага мастацт-
ва перыяду французскага 
класіцызму. 

Па краязнаўчым ма-
тэрыялам падрыхтаваў 

Г.Станкевіч.
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па старонках аднаго даведніка

БУЛЬБА
Нагодай напісання гэтай зацемкі 

паслужыў тэлефонны званок адной жыхаркі 
з Бешанковіч. Яна паскардзілася, што буль-
ба, якую яна купіла ў спецыялізаваным 
магазіне “Гародніна”, мае нізкую якасць, па-
простаму -- гнілая. Прычым бульба тая ўжо 
расфасаваная ў сеткі так, што ў іх трапляец-
ца частка добрай, а другая частка – гнілая. 

У сярэдзіне снежня я наведала гэты 
магазін. Сапраўды, бульба тут няякасная. 
Нават знешні выгляд яе непрывабны: буль-
ба хаця і цвёрдая на вобмацак, але ейныя 
расткі пакрытыя плесенню, і невядома які 
яна яшчэ мае выгляд у разрэзе. Тая ж буль-
ба, якая не была расфасавана, а ляжала на-
сыпам, была мокрая і таксама мела яшчэ 
больш непрывабны выгляд. Хаця цана 
бульбы высокая – 1020 рублёў за кілё! За 
амаль такі кошт на рынку можна купіць у 
прыватніка якаснай бульбы. А таму ўсім, 
хто не мае “другога хлеба”, можна параіць 
не купляць магазінную бульбу. Іншая спра-
ва, што ў маразы прыватнікі не асмельва-
юцца прывозіць бульбу на продаж. І тады 
прыходзіцца ісці ў магазін.

Беларуская бульба традыцыйна ка-
рыстаецца добрай славай. Кліматычныя 
ўмовы ў нашай краіне дазваляюць 
атрымоўваць высокія ўраджаі. Але толькі 
не пры той сістэме сельскай гаспадаркі, 
якая падтрымліваецца існуючай уладай. 
Успомніце, у каго вы купляеце бульбу 
на рынку, пачынаючы з канца чэрвеня 
да жніўня. Так, у прыватніка. І, часцей за 
ўсё, гэта бульба вырашчана без вялікай 
механізацыі, па сутнасці ручной працай. 
А вось “перадавыя” высокамеханізаваныя 
гаспадаркі з элітнай бульбай ледзьве-
ледзьве забяспечваюць сябе пасадачным 
матэрыялам, настолькі нізкія ўраджаі яны 
атрымліваюць. Ды і пра якасць той буль-
бы людзі ведаюць не па чутках. Многія 
з тых, хто на восеньскіх ярмарках купілі 
таннай астровенскай бульбы, на доўгі час 
заракліся набываць яе. 

Гэта яшчэ адзін пераканаўчы доказ таго, 
што славутыя аграгарадкі народ не пра-
кормяць. Без развіцця ініцыятывы прад-
прымальных людзей нельга абысціся і тут. 
Інакш прыйдзецца гадамі есці няякасную 
бульбу і дзякаваць за тое ўладу. Маўляў, 
інакш мы зусім прападзём. 

Ці не пара ўсё ж задумацца: куды нас 
вядзе гэтая крывая дарожка?

Л.Паўлава. 

СЕМ СЛАВУТАСЦЯў БЕШАНКОВІЦКАЙ ЗЯМЛІ 

Мне зноў патэлефанавалі чы-
тачы. Папрасілі апісаць іх крыўды 
ў “Крывінцы”. А крыўды так мно-
га. Пачну з таго, што ў сярэдзіне 
студзеня ў разгар самых лютых 
маразоў у доме №2 па вуліцы 
Пушкіна распачалі рамонт. Ра-
монт той доўгачаканы, бо будын-
ку больш за 40 гадоў, і ён ніколі 
капітальна не рамантаваўся. 
Цяпер на гарышчы пакладуць 
уцяпляльнік, паставяць падвое-
ныя дзверы ў пад’ездах. Карацей, 
у кватэрах стане цёпла. Праўда, 
сёння, калі на вуліцы нават уд-
зень тэрмометр паказвае -15 
градусаў, а на гарышчы зняты 
ўцяпляльнік, жыхарам гэтага 
дома, асабліва на другім павер-
се, не пазайздросціш. Ноччу ў іх 
кватэрах тэмпература апускаец-
ца да 5-10 градусаў. Ды й батарэі 
ў доме не скажаш што жаркія. 
Так, цёплыя, не больш таго. Хаця 
ўлетку менавіта да гэтага дома 
замянілі цеплатрасу і паклалі но-
выя ізаляваныя трубы, цяплей у 
доме не стала. 

Яшчэ адна “дробязь”. 
Увесь стары будматэрыял – 
уцяпляльнік, цэгла і старая рош-
чына – скідваецца з гарышча 
проста на лехі, якія знаходзяцца 
пад вакном. Няхай тыя тры соткі 
зямлі заняты гароднінай ды 
клубніцамі не зусім па закону, 
але яны тут знаходзяцца дзесяткі 
гадоў. Жыхары самі распрацавалі 
ўчастак, прывялі яго ў належ-
ны выгляд. Крыху воддаль, дзе 

жаночыя рукі не дайшлі, з-пад 
снегу тырчыць стары дзядоўнік, 
велічава ўпрыгожвае зімні ланд-
шафт. І вось сёння на месцы 
клубнічных лехаў – куча друзу. 
Яго грузіць магутны пагрузчык, 
зразаючы нават верхні пласт 
глебы. Таму, хто прапанаваў такі 
варыянт уборкі друзу, сэрца не 
баліць – не ягонае. Хаця можна 
было падагнаць прычэп на ко-
лах і скідваць друз у прычэп. Ці 
знайсці які небудзь больш людскі 
метад. Хто з чыноўнікаў растлу-
мачыць пажылой жанчыне, якая 
гадамі корпалася на градках, што 
яны тут незаконна і таму падляга-
юць варварскаму знішчэнню? А 
можа, хутчэй, той чыноўнік не на 
сваім месцы? 

Наша ўлада стараецца 
наблізіцца да народа. Пачы-
наючы ад найвышэйшых чыноў 
да мясцовых чыноўнікаў кож-
ны дзень нам уводзяць у вушы 
пра тое, што інтарэсы кожнага 
грамадзяніна будуць улічвацца. 
Кожная ўстанова ўжо мае кнігу 
скаргаў і прапаноў. Маўляў, варта 
туды нешта запісаць, адразу ўсё 
скранецца з мёртвай кропкі. Ды, 
чамусьці, не скранаецца. Боль-
шасць зробленага робіцца дзеля 
адчэпкі, адпіскі, каб стварыць 
бачнасць нейкай рэакцыі. Той жа 
рамонт дахаў распачынаецца ў 
самыя неспрыяльныя тэрміны, 
у дождж ці ў холад. Замест таго, 
каб сабрацца з матэрыяламі, каб 
якасна і ў кароткі тэрмін выка-

наць работу ў лепшае надвор’е, 
тэрміны расцягваюцца на меся-
цы і гады. А работа выконваецца 
з рук вон, так, што лепей бы і не 
рабілася. 

Прычыны гэтага я бачу не 
толькі ў душэўнай чэрствасці 
асобных чыноўнікаў, але, і 
галоўным чынам, у хворай 
сістэме кіравання. Гэта славу-
тая адміністратыўна-камандная 
сістэма зжыла свой век, а за яе 
чапляюцца, як за панацэю. Даўно 
можна было рэарганізаваць ка-
мунгас, зрабіць на ягонай базе 
дзесятак канкуруючых паміж са-
бой фірмаў, якія б працавалі на 
сябе. А, значыць, якасна і хутка. 
Нашы ж лепшыя будаўнікі пра-
цуюць на расейскіх таўстасумаў 
на іхніх падмаскоўных летніках. 
Дома ж застаюцца толькі тыя, каго 
задавальняе 200-300-даляровая 

месячная зарплата і штодзён-
ная бутэлька гарэлкі. Працаваць 
хутка і якасна яны не ўмеюць, не 
хочуць і не могуць. Матэрыялы 
прапіваюцца, работа выконваец-
ца няякасна і несвоечасова. Усё. 

А жыхарам з дома №2 па 
вуліцы Пушкіна, як і астатнім чы-
тачам “Крывінкі”, я б параіў самім 
займаць больш актыўную жыццё-
вую пазіцыю. Не баяцца, што вас 
звольняць з працы. Усіх не зволь-
няць. Трэба пачынаць змагацца 
за годнае жыццё. І пачынаць трэ-
ба з сябе. Актыўней удзельнічаць 
у працы грамадскіх аб’яднанняў. 
Не баяцца стаць сябрамі партый. 
Разам – мы вялікая сіла. Тады і 
жыццё будзе ўсміхацца часцей.

Г.Станкевіч.
На	 здымку: у амаль 

трыццаціградусны мароз ідзе ра-
монт даху.

Вуліца пушкіна, дом №2

Першы іней
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РоССИЯ НАСТоЯЛА 
НА СВоЕМ

БЕЛАРУСКАЯ ІНТРЫГА: 
ЛУКАШэНКА СУпРАЦЬ эКАНОМІКІ

Мінулым разам у саветы з апазіцыі не 
прабіўся практычна ніхто. Сфармаваны во-
сенню 2008-га парламент назіральнікі з’едліва 
назвалі «стэрыльным». Ну, а на прэзідэнцкіх 
выбарах з 1994-га, самі ведаеце — нязменны 
трыумфатар. І Лукашэнка ўжо выразна даў зра-
зумець, што разлічвае на чарговую перамогу.

Глуха як у танку?
Перад сёлетнімі выбарамі ўлады зрабілі 

жэст — унеслі аж каля 130 паправак у вы-
барчае заканадаўства. Лозунг на экспарт, 
для Еўразвязу — лібералізацыя. Кошт гэтай 
рыторыкі вы ведаеце.

Незалежныя эксперты паставілі дыягназ: 
так, па дробязі (збор подпісаў, агітацыя і да т.п.) 
стане крыху лягчэй, меней душылаўкі, але

ў прынцыповых пытаннях — назіранне і 
падлік галасоў — усё па-старому. А значыць, 
выбарчы працэс застаецца чорнай скрыняй. 

Апазіцыі, па сутнасці, дадуць злёгку 
пагарэзнічаць на прамежкавых стадыях. Зрэш-
ты, у яе замала актывістаў і рэсурсаў, каб густа 
выступіць на мясцовых выбарах 25 красавіка 
па ўсёй краіне. Людзі не гараць жаданнем 
страчваць працу, атрымліваць два вазы і цэ-
бар іншых непрыемнасцей дзеля ілюзіі.

На прэзідэнцкіх выбарах момант напру-
жання заўсёды большы, але і тут на сёння 
шанцы Лукашэнкі выглядаюць больш чым 
унушальнымі. Адміністрацыйны рэсурс 
— само сабой. Але ж! Пры ўсёй умоўнасці 
рэйтынгаў у краіне выпаленага палітычнага 
поля прывядзем лічбы снежаньскага нацыя-
нальнага апытання НІСЭПД. Адказваючы на 
адкрытае пытанне «Калі б заўтра адбыліся 
выбары прэзідэнта Беларусі, за каго б вы 
прагаласавалі?», 42,5% назвалі Лукашэнку.

Пасля прасядання на некалькі працэнтаў 
(крызісныя непрыемнасці, дэвальвацыя) яго 
рэйтынг эластычна вярнуўся на ўзровень ве-
расня 2008 года. Сацыялагічныя даследаванні 
паказваюць: у крызіс людзі гатовы зацягнуць 
паясы, знізіць патрэбы, ператрываць на гор-
шай працы і г.д. Ніякіх вам гронак гневу, ніякіх 
рэвалюцыйных памкненняў. Яшчэ больш, са 
слоў сацыёлага Надзеі Яфімавай, «крызіс не 
стаў стымулам да актыўнасці, а стаў стымулам 
да дэградацыі».

Здавалася б, кіруй ды ў вус не дзьмі да скан-
чэння веку!

Аднак прыйшла бяда, адкуль не чакалі. Да-
кладней, наверсе здагадваліся, што рана ці 
позна Расія стане шчаміць па поўнай прагра-
ме. Але неяк усё не верылася. Вось і цяпер, у 
кантэксце нафтавага процістаяння, Лукашэн-
ка піша Мядзведзеву: ну як жа так, у снежні ж 
дамаўляліся!..

Але слова да справы не прышыеш, а суро-
вы Сечын гне сваё: нафтавая лафа скончылася, 
ганіце мыта на чорнае золата па поўнай! І хто 
паверыць, што расійскі віцэ-прэм’ер займаец-
ца самавольствам без адмашкі зверху?

Кажуць, на кон пастаўлены беларускія НПЗ, і 
не толькі. Зрэшты, калі іх і ўдасца адбіць, то сама 
нафтаперапрацоўка па новай, бязлітаснай схе-
ме можа зваліцца ў мінус.

Тым часам крызіс падкасіў наша машынабу-
даванне, якое дагэтуль трымаецца на саста-
рэлых кітах савецкай індустрыі. Так, напры-
клад, аўтапрам па выніках года ўпаў на 43,6%, 
складскія запасы грузавікоў павялічыліся ў 

1,8 разу. Увогуле беларускі экспарт тавараў за 
11 месяцаў летась з’ехаў на 38,4%. Для малой 
адкрытай эканомікі — а наша па-навуковаму 
менавіта такая — гэта каласальны правал.

І шанцы аднавіць прамысловы экспарт пасля 
крызісу хісткія. Эканоміцы да зарэзу патрэбна 
мадэрнізацыя. Дзе ўзяць грошы, інвестыцыі? 
Можа, «Захад нам дапаможа»?

Так, Захад паказаў, што можа падкінуць 
крэдытаў. Летась беларускія фінансы 
праседзелі на іголцы МВФ. Але Еўропа 
сама сядзіць на расійскіх энергарэсурсах, 
альтэрнатыўныя пастаўкі для нас (Каспій, 
а тым больш Венесуэла або Іран) віламі па 
вадзе пісаны. Ад Расіі, няхай і ўсё больш 
незгаворлівай, так вось проста не адчаліш.

«Свой геапалітычны выбар Мінск, як ні дзіўна, 
ужо зрабіў, — гаворыць эксперт аналітычнага 
цэнтра „Стратэгія“ Валер Карбалевіч. — Гэта 
— балансаванне. Мадэль дае эфект, і мя-
няць яе цяперашняе кіраўніцтва Беларусі не 
збіраецца». 

Галоўная ж беларуская інтрыга, лічыць 
палітолаг, палягае ў барацьбе Лукашэнкі су-
праць эканомікі.

Вось такі ён, сюжэт драмы ў краіне амаль 
дарэшты выпаленай палітычнай альтэрнаты-
вы: пры яе бачнай адсутнасці афіцыйны пра-
вадыр вядзе бой з усё больш бязлітаснымі 
эканамічнымі наваламі. Якім не ў стане 
эфектыўна процістаяць заточаная пад танныя 
энерганосьбіты мадэль. 

«Лукашэнка можа выйграць выбары па звы-
клай схеме, але гэта не вырашыць ніводнай 
праблемы, — гаворыць Яраслаў Раманчук, 
кіраўнік Навукова-даследчага цэнтра Мізеса. 
— І самым цяжкім для кіраўніка краіны будзе 
год пасля выбараў».

Ён дапускае, што, «захоўваючы, магчыма, ры-
торыку, Лукашэнка будзе змушаны выкінуць 
на сметнік архаічную эканамічную мадэль».

Што тады? Кітайскі, сінгапурскі шлях? Ад-
нак тут шмат «але», і варыянт сапраўднай 
лібералізацыі бізнесу пры захаванні жорсткай 
аўтарытарнай мадэлі, паводле прагнозаў экс-
перта, здольны працягнуць толькі два-тры 
гады.

Дапусціць жа «разгул дэмакратыі» цяпераш-
няя ўлада і ў думках не можа.

«Лукашэнка ўжо ўзяў элементы праграмы 
сваіх палітычных апанентаў, — мяркуе Раман-
чук. — Ён укараняе элементы ліберальнай 
эканомікі і пакрыху рушыў у бок Захада. Пы-
танне ў тым, як доўга ўдасца ўліваць новае 
віно ў старыя мяхі».

Так што не выключана: сапраўдны час 
выклікаў прыйдзе пасля выбараў.

Аляксандр Класкоўскі, 
БелаПАН.

Но торжествуют 
только россияне 

- им удалось отстоять по-
зиции «первоначального 
компромисса» - 6,3 млн. т 
беспошлинных поставок. 
Белорусскому первому 
вице-премьеру Семаш-
ко приходится делать 
вид, что «так и задумыва-
лось». 

«Сегодня подписан 
целый пакет докумен-
тов. Это изменения к Со-
глашению по поставкам 
сырой нефти в Белорус-
сию, методика тарифоо-
бразования на продажу 
нефти, баланс нефтяного 
сырья на 2010 год, со-
вместное Заявление 
вице-премьеров двух 
стан о гарантиях бес-
перебойного транзита», 
- цитирует Сечина «РИА 
Новости».

Ранее российская 
сторона заявляла, что в 
случае неподписания со-
глашения с 1 января Бе-
лоруссии придется опла-
чивать 100% таможенной 
пошлины при поставке 
российской нефти. Минск 
настаивал на льготном 
таможенном режиме и 
говорил, что проблема с 
пошлинами на нефть ста-
вит под вопрос сам про-
ект Таможенного союза.

Российская сторона 
заявляла о готовности 
без пошлины поставлять 
6,3 миллиона тонн рос-
сийской нефти в год в Бе-
лоруссию для внутренних 
нужд этой страны. Минск 
же настаивал на увеличе-
нии беспошлинных по-
ставок нефти до объема, 
по разным данным, от 8 
до 30 миллионов тонн в 
год, обещая в ином слу-
чае увеличить пошлины 
на транзит российской 
нефти с 3,9 доллара до 45 
долларов за тонну.

О чем же договори-
лись?

Стороны подписали 
протокол к соглашению 
от 2007 года, которым 
в течение предыдущих 
трех лет регулировались 
условия поставки рос-
сийской нефти и раздела 
между двумя странами 
экспортных пошлин на 
нефть и нефтепродукты.

Кроме того, подписа-
ны балансовая справка 
по поставкам нефти, ме-
тодика расчета стоимо-
сти транзита российской 
нефти через белорусскую 
территорию.

Владимир Семашко 
сообщил, что объем бес-
пошлинных поставок 
нефти в Беларусь соста-
вит 6,3 млн. т ежегодно. 
«Нам удалось доказать, 
что внутренние потреб-
ности Беларуси в нефти 
составляют не 5 млн. т, а 
6,3 млн. т, без учета вну-
тренней добычи нефти, 
- отметил первый вице-
премьер. - Цена этого во-
проса - $1 млн. 400 тыс.», 
цитирует Семашко Бел-
ТА.

Он особо подчеркнул, 
что достигнутые дого-
воренности дают воз-
можность существенно 
увеличить оговоренную 
цифру беспошлинных 
поставок нефти за счет 
следующих позиций. Во-
первых, к 1 октября бу-
дут оценены темпы роста 
белорусской экономики 
(а они могут составить 
по прогнозу в нынешнем 
году 10-11% ВВП), и бело-
русская сторона имеет 
право пропорционально 
увеличить квоту беспо-
шлинных поставок неф-
ти. Во-вторых, не будут 
облагаться пошлиной те 
объемы нефти, которые 
будут поставлены на бе-
лорусские НПЗ, а затем 
экспортированы в Рос-
сию в виде нефтепродук-
тов.

Кроме того, Владимир 
Семашко напомнил, что в 
последние годы структу-
ра переработки россий-
ской нефти в Беларуси 
сложилась следующим 
образом: половина ее пе-
рерабатывается за счет 
собственных средств бе-
лорусских предприятий, 
а вторая - как давальче-
ская нефть российских 
компаний. По словам 
первого вице-премьера, 
стороны договорились, 
что для российских ком-
паний режим работы в 
Беларуси не изменится с 
условием, что продукты 
нефтепереработки бу-
дут вывезены обратно в 
Россию. Соответственно 
давальческие объемы 
российской нефти также 
не будут облагаться тамо-
женной пошлиной. «До 
сегодняшнего дня для 
российских нефтяных 
компаний, работающих 
на белорусском рынке, 
это было очень болез-
ненным моментом», - 
подчеркнул Владимир 
Семашко.

Условия, о которых 
удалось договорить-
ся, достаточно близки к 
тому, которые действо-
вали в 2009 году, отметил 
первый вице-премьер. 
«Благодаря достигнутым 
договоренностям бюд-
жетные потери Беларуси 
будут не так велики, как 
это виделось еще совсем 
недавно», - сказал он.

Потери, возможно, 
будут «не так велики», но 
ведь не будет и прежних 
доходов, на которые пра-
вительство и президент 
так рассчитывали.

«Белорусский 
партизан».

Для	 палітолагаў	 стала	 ўжо	
агульным	 месцам	 казаць:	 мясцо-
выя	 выбары	 ў	 Беларусі	 не	 тояць	
інтрыгі.	 Ды	 і	 не	толькі	 мясцовыя,	
па	вялікім	рахунку,	дадаюць	іншыя.

Потратив	 почти	 четыре	 недели	 на	 споры,	 уговоры	 и	 угрозы,	
Москва	 и	 Минск	 договорились	 -	 вице-премьер	 РФ	 Сечин	 доложил	
президенту	Медведеву,	что	Россия	и	Беларусь	подписали	пакет	до-
кументов	по	поставкам	сырой	нефти.	

Удзельнікі паседжання Рады 
Беларускага незалежніцкага 
блоку (БНБ) выказалі сур’ёзную 
заклапочанасць адсутнасцю 
рэальных крокаў з боку ўладаў 
па палітычнай лібералізацыі 
ўнутры краіны і падпісаннем 
супярэчных нацыянальнаму 
інтарэсу дамоваў з Расіяй.

На думку сябраў Рады, адсут-
насць рэальных крокаў на шля-
ху палітычнай лібералізацыі, 
адноўлены ціск на незалежныя 
сродкі масавай інфармацыі 
і няўрадавыя арганізацыі, 
прыніжальная прымусовая 
дактыласкапія, выключна 
павярхоўныя змены ў выбар-

чым заканадаўстве і цэлы шэ-
раг іншых фактаў цалкам супя-
рэчаць абвешчанаму курсу на 
лібералізацыю і грамадкі дыя-
лог.

Удзельнікі паседжання 
лічаць, што келейныя і не-
празрыстыя адносіны з Расіяй, 
падпісанне супярэчных нацыя-
нальнаму інтарэсу дамоваў аб 
КСАР АДКБ і аб Мытным звя-
зе нясуць рэальную пагрозу 
незалежнасці краіны і дабра-
быту яе грамадзянаў. Дзеля 
захавання асабістага кантро-
лю над звышпрыбыткамі ад 
нафтаперапрацоўкі, беларускі 
рэжым ахвяраваў інтарэсамі 

сотняў тысяч беларускіх 
аўтааматараў. Сённяшнія пера-
мовы з Расіяй аб урэгуляванні 
коштаў на нафту нясуць вялікую 
пагрозу алігархічнага захопу 
прадпрыемстваў беларускай 
нафтаперапрацоўкі.

Паседжанне Рады прыня-
ло палітычную заяву, якая 
ўтрымлівае заклік да ўладаў 
выйсці з дамоваў аб КСАР 
АДКБ і аб Мытным звязе, а 
таксама працягваць палітыку 
грамадскага дыялогу і курс 
на паўнавартаснае вяртан-
ня краіны ў еўрапейскія 
інтэграцыйныя працэсы.

Беларусь мусіць выйсці з дамовы аб 
Мытным звязе
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Барацьба з «памыйкай», 
версія 2.0

Гэта яўны апгрэйд матывацыі. Версія 2.0. І 
добра, што наша чынавенства асвойвае пра-
ваабарончую лексіку. Раней мы проста чулі: 
трэба нарэшце разабрацца з гэтай памый-
кай!

Дарэчы, заўважана: памыйкай звычайна 
называюць інтэрнет людзі ад яго далёкія. Па-
мятаеце, як вясковы герой песні Высоцкага 
ўпершыню трапіў у Вялікі тэатр: «Был в бале-
те — мужики девок лапают…».

Так і тут: хтосьці падвядзе да манітора, па-
кажа, якія бываюць сайцікі — і ў неафіта вочы 
на лоб. Ну, а калі неафіт з паўнамоцтвамі — 
крычы гвалт! Чакай цыркуляра, знішчальную 
магутнасць якога найлепей вымяраць 
мегатонамі. За часамі СССР быў такі жарт на-
конт прапагандысцкай «міралюбнай палітыкі» 
камуністычнай імперыі: трэцяй сусветнай не 
будзе, але будзе такая барацьба за мір, што 
каменя на камені не застанецца.

Ніводзін прасунуты юзер Сеціва памый-
кай не назаве. Для яго гэта — інструмент, 
магутны, творчы. Кухонны нож таксама 
інструмент. Так, яго можа скарыстаць і зла-
чынца. Дык што, прадаваць па ліцэнзіі?

Сеціву ж, калі коратка пераказваць на-
шумелы праект указа, фактычна хочуць 
накінуць татальнае ліцэнзаванне. Розных 
рэсурсаў, інтэрнэт-медый і нават персаналь-
нага доступу. У інтэрнэт-кавярню без паш-
парта не сунешся. Дык гэта правы чалавека 
ці паліцэйская дзяржава?

«облико морале»
Што ж да маралі, за яе сапраўды трэба 

змагацца. Але якімі метадамі? Нашто паліць 
хату, каб падсмажыць яечню?

Так, дзяцей варта агароджваць ад рас-
пусты. Гэтак жа, як і ад запалак, тых самых 
вострых нажоў, таблетак. Але з гэтай задачай 
элементарна спраўляюцца на ўзроўні сям’і. 
Кладуць на вышэйшую паліцу — і ўся прабле-
ма. Ніхто з бацькоў не заклікае спыніць выпуск 
запалак. Што ж да Сеціва, то распрацоўшчыкі 
цыркуляраў відавочна ўпэўненыя, што най-
лепшы сродак ад перхаці — гільятына.

Між тым блакаваць доступ да сумнеўных 
рэсурсаў, фільтраваць кантэнт ад бруду так-
сама элементарна можна на узроўні асобна 
ўзятага хатняга камп’ютэра. Гэта як фільтр для 
вады. Кажучы мовай вайсковага прапаршчы-
ка: вучыце матчастку!

Дзеля айца і сына…
Апалчыліся супраць распусты ў Сеціве і 

некаторыя дзеячы беларускай праваслаўнай 
царквы. Але зноў жа пытанне: ці ўсе святыя 
айцы добра ведаюць матчастку? Бо іх прапа-
новы надта ж тапорныя.

Дарэчы, каталіцкая царква выглядае 
ў гэтым сэнсе куды болей прагрэсіўна. Не 
прайграць бы канкурэнцыю, панове іерархі! 
Хаця дзеля справядлівасці дадамо, што па-
трыярх маскоўскі артыкулюе куды болей 
ліберальныя погляды на інтэрнет. Няўжо БПЦ 
хоча выглядаць на гэтым тле апірышчам аб-
скурантызму?

І яшчэ адно прагматычнае меркаванне 
для іерархаў: такі падыход наўрад ці пашы-
рыць сімпатыі да праваслаўя сярод моладзі. 
Паству страціце!

Зрэшты, гэта ведамасная праблема. А 
вось тое, што сеціўнымі «откровениями» свя-
тых айцоў пачнуць размахваць, нібыта була-
вой, чыноўныя змагары з іншадумствам, — 
гэта як піць даць. Мы ж, так бы мовіць, дзеля 
айца і сына…

Адэпты ачышчэння сеціва ад «сквер-
ны», праўду сказаць, адхрышчваюцца ад 
падазрэнняў у прасоўванні палітычнай цэн-

зуры. Крый божа, толькі дзеля маральнасці! 
Аднак пры гэтым спічрайтэры чамусьці 
ўкладаюць у вусны мітрапаліта апеляцыю да 
кітайскага досведу.

Але каму як не святым айцам ведаць, што 
добрымі намерамі мосціцца дарога ў пекла. 
Кітайскі досвед — гэта пекла для свабоды 
сеціўнай думкі.

Што характэрна — менавіта пад маркай 
змагання з распустай ды злачыннасцю.

На каго пастка?
Між тым міліцыя ды спецслужбы і так ма-

юць цэлы арсенал законаў ды метадаў, каб вы-
вуджваць у Сеціве тэрарыстаў, порнадзялкоў 
і падобную брацію. Што і робяць дастаткова 
паспяхова.

А вось рэгістрацыя вэб-СМІ — ідэя фікс 
нашых дзяржаўных мужоў і дам — дапаможа 
тут як хваробе кашаль. Бо вэб-СМІ такой бры-
дотай не займаюцца.

Аматары ж брудных спраў — паўтару 
каторы раз — не стануць у чаргу па ліцэнзіі 
перад дзвярыма Мінінфарма. Пастка чакае 
нармальных журналістаў. Дык без дурняў: 
каго шчаміць сабраліся, панове?

Скажуць: ну, а хіба ўсе інфармацыйныя 
вэб-рэсурсы белыя ды пухнатыя? Так, варта 
пагадзіцца: свабода слова, як і любая сва-
бода, вымагае адказнасці. Напрыклад, аба-
рона аўтарскага права для Сеціва сапраўды 
асабліва актуальная: крадуць кантэнт, саб-
бакі! Але тут трэба проста скарыстоўваць 
дзейныя законы. Вучыце матчастку!

Далей, у інтэрнеце сапраўды багата 
хамства і бескультур’я. Але, як правіла, на 
форумах. Праблема вырашаецца праз ма-
дэрацыю. У гэтым сэнсе многія заходнія 
рэсурсы дзейнічаюць болей прынцыпова і 
тэхналагічна. Трэба пераймаць і нашым. Так-
сама вучыце матчастку.

Бываюць канфлікты з прафесійнай эты-
кай і у асобных вэб-медый. Але і тут развітыя 
дэмакратыі выпрацавалі нармальны, дзейс-
ны механізм. Ён тычыцца усіх СМІ і называ-
ецца самарэгуляваннем. Адмысловыя адмуд-
смены і рады па этыцы разбіраюць грубыя 
фолы і выносяць вердыкты.

Заўважце: чыноўнік з адміністрацыйнай 
сякерай адпачывае. А эфект большы, і правы 
са свабодамі пачуваюцца нармальна.

Сон розуму спараджае 
пачвараў

І дазвольце наіўны абзац. Калі спадарыня 
Пяткевіч мае на ўвазе менавіта такі замежны 
досвед, а не вэб-душылаўку асобных азіяцкіх 
рэжымаў, то давайце супрацоўнічаць. БАЖ 
даўно ўзняў голас за этыку ў Сеціве, распачаў 
кампанію «Чысты Байнет». Падтрымайце!

Давайце супольна адукаваць і вэб-
пісьменнікаў усіх масцяў, і наша чынавенства, 
і нават святых айцоў, калі захочуць.

Каб найперш вучылі матчастку — тонкі 
механізм Павуціння, метады нейтралізацыі 
сапраўдных пагроз, а не іншадумства, леп-
шы сусветны досвед самарэгулявання гэтай 
цудоўнай вынаходкі чалавечага розуму.

Тое, што многія айчынныя чыноўнікі не 
маюць доступу да інтэрнета ці маюць з ка-
марову дзюбу, не лезе ні ў якія вароты. Сон 
розуму спараджае пачвараў.

Увядзіце ў атэстацыю кадраў новыя 
крытэры: каб кожны быў і прасунутым юзе-
рам. Тады ніводзін не параўнае інтэрнэт са 
сметніцай. І рукі так свярбець не будуць.

А галоўнае, стане зразумела: гэта рэч, 
якую не закілзаеш, нават калі патраціць на 
віртуальную аброць болей грошай, чым на 
АЭС. Вучыце матчастку!

Аляксандр Класкоўскі, 
baj.by.

АЛЕСЬ МІхАЛЕВІч: пАЕхАЛІ! 
27 студзеня аб пачатку сваёй прэзідэнцкай 

кампаніі афіцыйна абвясціў палітык Алесь 
Міхалевіч. За год да выбараў ён стаў першым 
апазіцыянерам, які кідае выклік Лукашэнку.

Месца для пачатку кампаніі Міхалевіч 
абраў досыць нечаканае — планетарый у пар-
ку Горкага. Журналісты і госці ўселіся ў залі, 
дзе экскурсавод старанна расказваў усё, што 
ведае пра зоркі, сузор’і, планеты і туманнасці.

«Цяпер перад дзецьмі змагу казырнуць 
ведамі, — казаў адзін знаёмы. — А то аказва-
ецца, што Плутон ад 2006 года не ў Сонечнай 
сістэме». Іншы знаёмы журналіст дзяліўся, што 
не быў у планетарыі гадоў трыццаць.

Зрэшты, спадзяванні, што заява аб па-
чатку кампаніі будзе зроблена акурат у 
планетарыі, не спраўдзіліся. Пасля лекцыі пра 
зоркі ўдзельнікі мерапрыемства рушылі ў бок 
кавярні «Жар Птушка». Там Міхалевіч і зрабіў 
свой выступ.

Міхалевіч падняўся на другі паверх уста-
новы, каб узяць слова, і глядзеў на астатніх 
зверху ўніз. Гаварыў па беларуску. Ён адразу 
сказаў, што ягоная кампанія будзе грунта-
вацца на прынцыпова новых для беларускай 
палітыкі пазіцыях. Кампанія ж будзе рабіцца 
беларусамі для Беларусі.

Касцяк каманды складуць адукаваныя 
людзі, станаўленне якіх адбывалася ўжо ў не-
залежнай краіне. Шмат хто з іх працаваў на 
Захадзе, але вярнуўся ў Беларусь, зазначыў 
Міхалевіч. Яны крытычна ставяцца, як да 
дзейснай улады, так і да апазіцыі.

Гэта былі тэзісы першай часткі выступу. 
Потым па ангельску пачалі спяваць невядо-
мыя музыкі, якіх ніхто не прадставіў.

У другой частцы прамовы Міхалевіч стаяў 
побач з экранам, дзе была выява ракеты, гато-
вай да старту. Палітык зазначыў, што найперш 
ён будзе працаваць з адукаваным гарадскім 
насельніцтвам. Міхалевіч упэўнены, што ні ў 
каго з палітыкаў такой вялікай падтрымкі ад 
гэтага пласта насельніцтва, як у яго, не будзе.

Міхалевіч сказаў, што ягоная кампанія не 
будзе грунтавацца на крытыцы супернікаў, 
яна будзе базіравацца на агітацыі сваёй пра-
грамы і сваіх моцных бакоў.

«Мы не за апазіцыю, мы не за ўладу. Мы — 
за Беларусь», — казаў палітык.

Міхалевіч пазбягаў гаварыць слова «я», 
замест яго ўжываючы «мы», падкрэсліваючы, 
што без каманды гэтая кампанія немагчымая.

Мерапрыемства наведалі намеснік 
старшыні Партыі БНФ Ігар Лялькоў, стар-
шыня Вялікай Рады «Бацькаўшчыны» Але-
на Макоўская, старшыня Таварыства аховы 
помнікаў гісторыі і культуры Антон Астаповіч, 
лідэр руху «Разам» Вячаслаў Сіўчык.

Міхалевіч падкрэсліваў, што яго 
падтрымліваюць некаторыя бізнес 
супольнасці ўнутры краіны, а таксама 
ўплывовыя прадстаўнікі дыяспары. «Кампанія 
будзе праводзіцца выключна за беларускія 
грошы, што будзе адрозніваць яе ад іншых 
кандыдатаў», — сказаў А.Міхалевіч. 

«Старт ракеты пачаў засваенне космасу. 
Мая каманда адпраўляецца ў складаны шлях. 
Паехалі!» — так палітык скончыў свой выступ.

Потым ён паведаміў журналістам, што бу-
дуць асобныя прэзентацыі ягонай каманды і 
праграмы. «Я ўпэўнены ў сваіх сілах», — сказаў 
палітык.

Задачай максімум ён назваў перамогу 
на выбарах, а задачай мінімум — заручыцца 
падтрымкай сярэдняй класы. Міхалевіч не 
збіраецца ўдзельнічаць у вылучэнні адзінага 
ад апазіцыі. 

Пасля быў невялікі фуршэт, дзе Міхалевіч 
падняў тост «За перамогу!».

Зміцер Панкавец.
Алесь Міхалевіч. Нар. у 1975. Ён з 

сям’і навукоўцаў. Быў адным з першых 
выпускнікоў Коласаўскага ліцэя. Скончыў 
БДУ па спецыяльнасці паліталогія, праходзіў 
стажыроўкі ў Варшаве і Оксфардзе. Быў 
лідэрам Задзіночання беларускіх студэнтаў, 
доўгі час уваходзіў у Партыю БНФ. Быў дэпута-
там Пухавіцкага райсавета. Жанаты, мае дзвюх 
дачок.

Змагарам за мараль 
у інтэрнеце...

Председатель Конституци-
онного суда Петр Миклаше-
вич рассказал, соответствуют 
ли Конституции соглашения 
Таможенного союза, как мож-
но отменить смертную казнь 
и почему суд не проверяет за-
конность указов президента. 

В ходе пресс-конференции, 
на которой председатель 
Конституционного суда Петр 
Миклашевич рассказал жур-
налистам о «Состоянии Кон-
ституционной законности 
в Беларуси в 2009 году», он 
признался, что КС проверял 
соответствие юридическим 
нормам документы по созда-
нию Таможенного союза. Но 
рассказал, что проверка эта 
была формальной.

Петр Миклашевич: «Мы 
проверяли в порядке пред-
варительного конституцион-
ного контроля эти документы 
по порядку принятия, форме 
принятия этих законов, ком-
петенции органов, которые 
их приняли. Таким образом, 
по формальным юридическим 
процедурам».

Отвечая на вопрос корре-
спондента «Еврорадио», пред-
седатель КС сказал, что при-
нятые не так давно поправки 
в закон «Об оперативно-
розыскной работе» не про-
тиворечит конституционным 
нормам. Речь идет о том, 

чтобы правоохранительным 
органам позволили прово-
дить оперативно-розыскные 
мероприятия, прослушивать 
телефоны и так далее без со-
ответствующей санкции про-
курора.

Петр Миклашевич: «Здесь 
прямого противоречия кон-
ституционным нормам и по-
ложениям не видим мы. Мы 
рассматривали положения 
данного закона в суде в по-
рядке предварительного кон-
ституционного контроля и ис-
ходя из статьи 23 Конституции, 
которая дает возможность в 
целях национальной безопас-
ности, защиты правопорядка 
и охраны здоровья делать 
определенные ограничения, 
то здесь, соответственно, было 
принято соразмерное ограни-
чение в целях усиления борь-
бы с преступностью».

Таким же законным считает 
Петр Миклашевич и получен-
ное правоохранительными 
органами разрешение аре-
стовывать людей без санк-
ции прокурора. Достаточно 
личного разрешения на это 
руководителей МВД, КГБ или 
Департамента финансовых 
расследований.

Что касается отмены смерт-
ной казни, то председатель КС 
назвал два пути решения это-
го вопроса.

Петр Миклашевич: «Два 
возможных варианта вве-
дения моратория на смерт-
ную казнь. И здесь я никаких 
конституционно-правовых 
препятствий не предусма-
триваю. Что касается отмены, 
это уже второй этап приня-
тия окончательного решения, 
то здесь есть определенные 
конституционно-правовые 
аспекты».

Что это за аспекты, предсе-
датель суда не уточнил. Толь-
ко заметил, что одни статьи 
конституции можно изменять 
решением главы государства 
или депутатов, а другие - толь-
ко при помощи референдума. 
И дал понять, что здесь без ре-
ферендума не обойтись.

В прошлом году Конститу-
ционный суд проверил 104 
закона, принятых депутатами 
Палаты представителей. Все 
они были признаны соответ-
ствующими Конституции. «Ев-
рорадио» поинтересовалось, а 
проверил ли КС хоть один указ 
президента. На что получило 
ответ, что никто не обращался 
к ним с просьбой это сделать. 
Напомним, что полномочиями 
обращения в Конституцион-
ный суд обладают только пре-
зидент, депутаты обеих палат, 
правительство, высший и хо-
зяйственный суды.

«Еврорадио».

пРОСЛУШКА ТЕЛЕФОНОВ БЕЗ САНКЦИИ 

Высокая кіроўная асоба падкінула аргументаў на карысць дзяржаўнага рэгуляван-
ня інтэрнета. Ды такіх, што нібыта і язык не павернецца пярэчыць.

Гэта неабходна дзеля абароны маральнасці, аўтарскіх правоў ды правоў чала-
века, заявіла на семінары ідэолагаў Наталля Пяткевіч, першая намесніца кіраўніка 
прэзідэнцкай адміністрацыі. Так, маўляў, і за мяжой робіцца.

Праваабаронцы, па ідэі, пасланыя ў накдаўн.


